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Z OBECNÍHO ÚŘADU
 Poděkování

Velmi rád bych poděkoval bývalým zastupitelům 
obce za odvedenou práci, v uplynulém volebním 
období, kterou pro obec vykonali. Dík náleží 
všem, kteří se aktivně podíleli na zlepšování 
života v naší obci.

Dále chci veřejně poděkovat za projevenou 
důvěru v komunálních volbách. Na další čtyři 
roky jste si zvolili 15 nových zastupitelů, kteří se 
zavázali věnovat své znalosti a schopnosti ve 
prospěch obce. Přeji jim dobrý start v samosprávě 
a nám všem další dobrou vzájemnou spolupráci. 

Všichni jsme ve svých předvolebních programech 
slíbili, kam chceme další 4 roky směřovat, co 
chceme změnit, a to bychom měli splnit. 

S končícím rokem si mnoho z nás dává novoroční 
předsevzetí, ale málokomu se podaří svá 
rozhodnutí dlouhodobě dodržet, a proto doufám, 
že se všem předvolební sliby naplní.

Neslibujeme zázraky, ale budeme pracovat 
jak to nejlépe půjde. Neúspěchům se nelze 
vyhnout, ale budeme se snažit se jim maximálně 
vyvarovat.

Člověk je jedincem i součástí společenství. Jako 
jedinec, je za všechny své činy odpovědný sám 
sobě. Jako součást společenství přísluší jedinci 
přispívat ke zdaru společnosti a společnosti se 
také zodpovídá. 

Mým pevným přesvědčením je, že jen takové 
lidské společenství bude mít cenu a vytrvá, když 
každý pro ně vykoná o trochu víc, než musí.

Závěrem jednu starou námořní moudrost: 
„Nezáleží na tom, jak fouká vítr, ale na tom, jak 
napneme plachty“.

Kamil Pavliš - starosta obce

Objízdná trasa obchvatu

V poslední době se nám na obec množí dotazy 
ohledně délky objízdné trasy, její prodloužení. 
Už několikrát jsem slyšel, že někde byl zveřejněn 
článek o prodloužení objízdné trasy přes Hradec 
nad Svitavou do března 2023. Objízdné trasy 
povoluje především Dopravní inspektorát 
Policie ČR, odbor dopravy, v tomto případně 
krajský v Pardubicích a v neposlední řadě 
místní samospráva – obec. Nikdo o prodloužení 
nic neví, žádná žádost o prodloužení nebyla 
podána. Také jsem v polovině října zjišťoval 
informace přímo od investora stavby Ředitelství 
silnic a dálnic ČR – vedoucí technické kontroly 
staveb a správce stavby obchvatu Svitav, dále od 
manažera zhotovitele stavby. Všichni potvrdili, 
že pokud nepřijdou nepředvídané okolnosti, tzn. 
nebudou padat „trakaře“ termín objízdné trasy 
do 30.11. bude dodržen. 

Seminář společnosti VHOS

Firma VHOS pořádá každý rok pro starosty obcí, 
od kterých má ve správě jejich infrastrukturní 
majetek (vodovod nebo kanalizaci), odborné 
semináře z vodovodního a kanalizačního 
hospodářství. Semináře se konají pokaždé v jiné 
obci, kde starosta dostane prostor pro prezentaci 
své obce. Letos se seminář uskutečnil v září v 
naší obci ve společenském domě Formanka. 
Po dopoledním bloku a obědě jsme se byli projít 
po obci, navštíli školu, kde se všem líbila nová 
přírodovědná učebna, rekuperace vzduchu ve 
třídách, fotovoltaika a chválili celkový vzhled 
vnitřních i venkovních prostor školy. Potom jsme 
se vydali na Žabku, kde jsem prezentoval opravu 
nádrže, kořenovou čističku, novou výsadbu 
zeleně v areálu. Je hezké a příjemné, když vám 
někdo pochválí dosavadní práci.
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Návštěva Mikroregionu Slušovicko

Na začátku července naši obec oslovil 
Mikroregion Slušovicko, který pořádá posledních 
několik let projekt nazvaný „Cesty za inspirací 
aneb Mikroregion se vzdělává“. 

Jedná se o tzv. návštěvy zástupců obcí 
Mikroregionu Slušovicko v úspěšných obcích, 
které se účastnily soutěže „Vesnice roku“, nebo 
obcí atraktivních a činorodých, kde mohou 
načerpat zkušenosti z řízení obce, investiční 
výstavby i z kulturního či sportovního vyžití.

Letos byla vybrána naše obec, a tak 15. září 
nás navštívili. Jednalo se o 29 účastníků,  
většinou starosty, zastupitele či zástupce obcí 
Mikroregionu. 

S panem místostarostou jsme jim ve 
společenském domě Formanka odprezentovali 
historii i současnost naší obce. Ukázali jsme  
zajímavosti a investiční akce posledních let. 
Následovala krátká projížďka autobusem kolem 
parku u pošty až na dolní konec k rybníčkům.

Všimli jsme si, že některé projekty návštěvníky 
zaujaly, protože si někteří dělali i poznámky a 
padaly otázky na detaily akcí. Po 2,5 hodinové 
návštěve jsme se rozloučili a Mikroregion 
Slušovicko pokračoval dále. A že to byla 
návštěva zdařilá, potvrzují lichotivá a pochvalná 
slova starostů nebo hezkých emailů.

Je vidět, že i naše obec je zajímavá a můžeme 
se pochlubit vynikajícími projekty, když k nám 
jezdí na doporučení starostové nejen z okolních 
obcí, ale i z jiných krajů. A ještě příjemnější je, 
když vám projekty chválí, někteří doslova závidí. 

Kamil Pavliš, starosta obce

Taktické cvičení profesionálních hasičů

25. října na DPS nacvičovali profecionální hasiči 
hašení požáru, vyhledávání pohřešovaných 
osob a vyproštění osob.
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Svoz textilu 3. kvartál 2022

Datum svozu  Název odpadu Množství kg
14.07.2022  Oděvy   297 
27.07.2022  Oděvy   382
10.08.2022  Oděvy   255
24.08.2022  Oděvy   255
07.09.2022  Oděvy   255
21.09.2022  Oděvy   255
    celkem 1699 kg

ZE ŠKOLY A ŠKOLKY
 Dva bezvadné projektové dny 

v Moravském krase

V krásném barevném podzimu jsme s žáky 
deváté a sedmé třídy, v rámci Šablon III, vyrazili 
na projektové dny do Moravského krasu.

Dne 19. 10. jsme jeli s deváťáky za Skrytou 
krásou kamenů (vápenců). V lomu Malá Dohoda 
si každý našel, pod vedením geologa, ten svůj 
kámen, ale stále zůstávalo překvapením, jaký že 
bude po rozříznutí. To proběhlo v Domě přírody 
na Skalním mlýně. Po rozřezání kamenů už 
si každý sám brousil a leštil. Broušení nejprve 
na brusce, ale potom hezky ručně na skleněné 
desce dalo zabrat svalům na rukách, následovalo 
jemné dobroušení malým sklíčkem a závěrečné 
leštění na kotouči. Někteří pilní, zvládli vybrousit 
i dva kameny. Každý kousek byl nádherným 
originálem od bílých, šedých přes žluté až k 
červeným barvám. 

Následující den jsme na Skalní mlýn dorazili se 
sedmáky. V krásné interaktivní expozici Domu 
přírody žáci prozkoumali vznik vápenců, jeskyní a 
krápníků. Objevili, jaké archeologické pozůstatky 
se v jeskyních našly od dob pravěkých, kolik 
druhů netopýru v krase žije a spoustu dalšího. 
Seznámili se také s bezpečným pohybem v běžně 
nepřístupných jeskyních, protože následoval 
dobrodružný zážitek. Každý si oblékl celotělový 
úvazek, nasadil helmu se světlem a hurá do 
jeskyně Koňská jáma. Prozkoumání veřejnosti 
běžně nepřístupné jeskyně a následné slanění 
do osmimetrové propasti se setkal opravdu s 
velkým nadšením žáků. Ale z té propasti museli 
také vylézt nahoru, aby nemuseli v jeskyni

zimovat jako netopýři.

Velké dík patří všem lektorům z domu přírody 
– Vlaďce, Robertovi, Bohoušovi a Milanovi 
-děkujeme za nezapomenutelné zážitky.

Mgr. Jarmila Andrlová

Svoz použitého rostlinného oleje a tuku

Za 3. kvartál bylo recyklováno 206 kg. 

!!!Připomenutí náhradní výsadby!!!

Jednou z podmínek, kterou obec 
stanoví při povolení kácení, je náhradní 
výsadba. Současně bývá stanoven i 
termín, do kterého má být provedena. 
Nejvhodnějším termínem k této výsadbě 
je vždy podzim a jaro. V případech, kdy 
již termín náhradní výsadby uplynul, 
bude obec provádět kontrolu provedené 
výsadby. Termín kontroly bude předem 
oznámen.
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Rozšířená výuka informatiky a robotiky

Od letošního školního roku se na naší škole začalo 
vyučovat podle školního vzdělávacího programu 
s rozšířenou výukou informatiky. V této oblasti 
došlo k výrazným změnám, z původní výuky 
zůstaly pouze části a naopak se přidala témata 
jako programování a algoritmizace, šifrování, 
kódování nebo informační systémy. Výuka proto 
probíhá již od druhého ročníku základní školy, kde 
se žáci učí základní činnosti s počítačem, jak ho 
ovládat, psát text nebo malovat. Na druhém stupni 
rozvíjejí své naučené dovednosti a přidávají již 
zmiňované nové oblasti. V neposlední řadě se 
s novou informatikou často spojuje robotika a 
práce s robotickými stavebnicemi. Tato činnost 
je postupně zařazována do výuky i na naší 
škole. Nejde to však bez vhodných pomůcek 
a proto byly pořízeny tři druhy žákovských sad 
robotických stavebnic VEX 123 pro nejmenší, 
VEX GO pro první stupeň a VEX IQ pro starší 
žáky. Žáci se učí pomocí stavebnic programovat, 
plánovat a jinak rozvíjet své digitální kompetence, 
které jsou v této době již neodmyslitelně spojeny 
s reálným světem. Také si při výuce mohou 
postavit vlastního robota z kostiček podobných 
legu, takže si i při výuce hrají. Zároveň utvrzují 
své znalosti angličtiny, protože základní 
programování probíhá právě v angličtině. Tento 
nový způsob výuky je pro žáky velmi zábavný 
a motivující se v této oblasti neustále rozvíjet. 
Již v této době je otevřen kroužek polytechniky a 
robotiky, kde žáci s těmito stavebnicemi pracují.

Mgr. Václav Půlkrábek 

Návštěva firmy Ravensburger

Žáci 3. a 4. třídy společně navštívili firmu 
Ravensburger v Poličce. V úvodu exkurze byli 
seznámeni s historií celého koncernu a dozvěděli 
se, co všechno se zde vyrábí.  Jedná se nejen o 
výrobu puzzle, ale také hraček a společenských 
her.  Firma zpracovává papír, karton i umělé 
hmoty, zajišťuje montáž, potisk i dekoraci dílů či 
komponent, kompletování i balení.

Všechny výše uvedené činnosti a postupy 
viděly děti na vlastní oči, když je kvalifikovaný 
zaměstnanec provázel postupně všemi třemi 
výrobními halami. Srozumitelně popsal dětem 
celý proces, který předchází otevření krabice 
s puzzle doma v pokojíku - počínaje výrobou 
lepidla až po kompletaci jednotlivých her a 
následné balení krabic a umisťování palet do 
výdejního skladu.

Na závěr si mohl každý vybrat dárek – puzzle 
nebo stolní hru. Děti odjížděly nadšené, některé 
dokonce s jasnou představou svého povolání.

Mgr. Milena Bauer

Poděkování

Současná doba je z hlediska ekonomické situace 
velmi složitá a někdy hodně náročná. Nejen že 
se dotýká našich osobních životů, ale pociťujeme 
ji samozřejmě i my ve škole. Hospodaříme s 
rozpočtem, který nám je přidělen obcí na provoz, 
od státu máme finanční prostředky na platy, 
pomůcky, učebnice, na další vzdělávání, na 
vzdělávací aktivity. Musíme hodně počítat, šetřit, 
ale tak je tomu dnes prakticky všude. Někdy se 
ve škole setkáme s nečekaným výdajem, na 
který nám finanční prostředky nebyly přiděleny.
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Proto si nesmírně vážíme pomoci, kterou nám 
někteří obyvatelé z obce poskytli, a to zcela 
zdarma, bez nároků na odměnu. Se slovy: 
„Vždyť je to pro školu“. Dnes bych zde chtěla 
tedy jmenovitě poděkovat p. Josefu Pírkovi, p. 
Tomáši Holkovi a p. Miroslavu Tomanovi. Jejich 
postoj a pomoc je něco, co není běžné a obvyklé.

Nesmíme ovšem zapomenout i na rodiče, kteří 
poskytli např. výtvarné potřeby a materiál pro 
tematické koutky v MŠ. Pomáháte nám, myslíte 
na děti. Děkujeme!

Mgr. Eliška Hartmanová
ředitelka školy

Podzim v mateřské škole

Naše mateřská škola nově navázala spolupráci 
s mateřskou školou v Baníně. 

Při společných akcích se děti navzájem 
poznávají, jsou v jiném prostředí, než na které 
jsou zvyklé, seznamují se s novými kamarády. 
Děti z Banína k nám také jezdí na divadelní 
představení a projektové dny. Poslední společná 
akce byl projektový den, který u nás realizovalo 
sdružení Dvorec Kolovrat. Děti se dozvěděly a 
vyzkoušely zpracování vlny z oveček a každý 
si svou ovečku odnesl domů. Spolupráce je 
i výhoda pro paní učitelky, lépe se poznají a 
mohou si mezi sebou předávat svoje zkušenosti, 
poznatky a plánovat další aktivity a setkání.

 Za kolektiv MŠ Jolana Ziková

Drakiáda

V říjnu pro rodiče s dětmi připravily paní učitelky 
ze školky krásné odpoledne. Počasí nám přálo, 
bylo slunečno, zároveň foukal vítr, takže přímo 
ideální podmínky na Drakiádu. 

Některé děti pouštěly draky samy, některé za 
asistence rodičů. Nechyběly ani komické situace, 
kdy tatínkům drak uletěl. 

Jako odměnu za účast pak děti dostaly medaily 
a pexeso. Všichni jsme ochutnali moc dobrý 
perník, který nám upekly paní kuchařky. 

Ještě jednou chci poděkovat za takové chvíle, 
které můžeme společně s dětmi a ostatními 
rodiči strávit. 

Veronika Vařejková
za rodiče a redakci zpravodaje



OKÉNKO DO HRADECKÉ HISTORIE
Počátky české školy v naší obci po roce 
1945 
Poprvé je škola v Hradci nad Svitavou připomínána 
koncem 16. století. Již tehdy bylo nutné, aby chlapci 
z bohatších rodin měli alespoň základní vzdělání. 
Protože naše obec byla německá, vyučovalo se 
německy. Jen krátce po vzniku Československa 
v roce 1918 byla v naší obci zřízena jednotřídní 
česká menšinová škola. Pro velký odpor německých 
obyvatel vznikla až v roce 1927. Zdejší Němci chtěli, 
ať si české děti navštěvují českou školu buď ve 
Svitavách, nebo v Březové nad Svitavou. Česká 
škola v roce 1938 zanikla a německá škola se stala 
pod vedením některých učitelů baštou německého 
nacionalismu. 

Vše se změnilo v květnu 1945 po skončení války 
a kapitulaci Německa. Dne 12. května se navrátili 
do tehdejšího Grándorfu první Čechové, kteří zde 
před rokem 1938 žili. V roce 1930 zde žilo asi 140 
Čechů. Dne 15. května 1945 přišli do Grándorfu 
dva členové SNB (Sbor národní bezpečnosti) a 
několik železničářů a téhož dne byl zvolen Revoluční 
národní výbor. Předsedou se stal Josef Hejtmánek. 
Převzetí české správy bylo velmi obtížné, protože 
všechny obecní doklady, knihy a písemnosti zmizely. 
Na rozhlasovou výzvu vlády k osídlení pohraničí 
přicházeli do Grándorfu již koncem května 1945 
první čeští kolonisté a byli dosazováni jako národní 
správcové na hospodářské usedlosti a živnosti. 
Hlavní organizované předání zemědělských 
usedlostí bylo provedeno ve dnech 18. - 20. prosince 
1945 osidlovací komisí v Moravské Třebové.

Revoluční národní výbor vystřídala Správní komise 
jmenovaná Zemským národním výborem v Brně dne 
2. července 1945 a první Místní národní výbor o 18 
členech byl ustaven 12. ledna 1946. 

Jeho předsedou se stal Jan Slezák, řídící učitel, 
který zůstal na čas předsedou i druhého národního 
výboru, vzešlého z květnových voleb v roce 1946. 
Tento národní výbor měl již 30 členů
Těžké začátky českého Grándorfu byly již překonány. 
Po odsunu Němců v obci zůstalo jen několik osob 
německé národnosti,  a to převážně ze smíšených 
manželství. Noví osadníci přišli
hlavně z Boskovska, Poličska, Vysokomýtska a 
Novoměstska a ujali se ponejvíce selských usedlostí. 

3. září 1945 byla otevřena obecná škola. Žáků 
neustále přibývalo, a proto byly otevírána další třídy. 
Z horní části obce docházeli žáci do národní školy 
ve Čtyřiceti Lánech. V březnu 1946 byla otevřena 
mateřská škola o jednom oddělení v soukromé 
budově, kde bývala původně menšinová česká 
škola. Snaha o zřízení měšťanské školy v Grándorfě 
se datují již od roku 1945, kdy noví osídlenci poznali 
všechny těžkosti dojíždění svých dětí do měšťanských 
škol ve Svitavách. Zvláště pro žáky ze Skleného to 
byla velká oběť, protože tito žáci museli docházeti 
na nádraží v Grándorfu, odtud pak dojížděti vlakem 
do Svitav. Ve Svitavách museli žáci ještě dlouho 
čekat na začátek vyučování, protože vlak do Svitav 
přijížděl již před sedmou hodinou. Pochopitelně se 
toto všechno odráželo v docházce žáků, a hlavně v 
prospěchu. Nebylo však budovy, protože v naší obci 
nikdy měšťanská škola neexistovala. Teprve, když byl 
v březnu 1947 zvolen členem a zároveň i předsedou 
místní školní rady pan strážmistr SNB Josef Skoták, 
bylo přikročeno k přípravným pracím. Okresní školní 
výbor v Moravské Třebové byl požádán o vyslání 
komise, která by schválila adaptaci staré školní 
budovy bývalé německé obecné školy č. p. 211 pro 
měšťanskou školu v Grándorfu.

Mojmír Fadrný
kronikář
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Zveme Vás na 

S I L V E S T R O V S K Ý   
F O T B Á L E K

Místní hřiště 31. 12.  2022
 v 10:00 hodin

občerstvení
dobrá nálada 

a komické situace tradičně zajištěno

FOTOGALERIE - DÝŇOHRANÍ
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